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Το πρώτο γράμμα κάθε λέξης λέγεται αρχικό και το τελευταίο της 
τελικό. Για παράδειγμα, στη λέξη σχολείο, το αρχικό γράμμα είναι το 
σ και το τελικό το ο. Οι περισσότερες λέξεις τελειώνουν σε φωνήεν. 
Από αυτές που τελειώνουν σε σύμφωνο οι πιο πολλές τελειώνουν σε 
-ς ή -ν, για παράδειγμα Γιώργος, Νίκος, αυτός, τον, την. Ελάχιστες 
λέξεις, κυρίως ξένες, τελειώνουν σε άλλα σύμφωνα όπως: 
καλοριφέρ, αμπραγιάζ, πατινάζ, φεριμπότ, ασανσέρ, γκαράζ, 
κασκόλ, αφρολέξ, σπορτέξ κ.ά.

Αντιστοίχισε.

παζλ ελληνικές    γραφείο

φερμουάρ   λέξεις    καλοριφέρ

αμπραγιάζ    τζιπ

ρουζ    τέννις

κήπος                           ξένες    πατινάζ

σχολείο                              λέξεις    κρουασάν

τον    κόμικς

ΤΟΝΙΣΜΟΣ

1) Οι μονοσύλλαβες λέξεις, που, πως, παίρνουν τόνο όταν τις 
χρησιμοποιούμε για να ρωτήσουμε. Όταν δεν υπάρχει ερώτηση 
όμως, δεν τονίζονται.

Πού πάμε; Πώς ήρθες;

2) Οι φράσεις πού και πού, πώς και πώς παίρνουν τόνο.

Συναντιόμαστε πού και πού. 
Περιμένω πώς και πώς τις γιορτές.

 3) Όταν η μονοσύλλαβη λέξη η είναι άρθρο, δεν παίρνει τόνο. 
Όταν χρησιμοποιείται όμως σαν διαζευτικό   , τονίζεται.

Θέλεις ή δε θέλεις. Θα πάμε ή όχι.

4) Ο τόνος μπαίνει ή στη λήγουσα ή στην παραλήγουσα ή 
στην προπαραλήγουσα. Σε καμία άλλη συλλαβή.

αυ - τός παί - ζω άν - θρω - πος
πα - ρά - θυ-ρο αυ - λό - πορ - τα         καυ - σό - ξυ - λα

5) Μερικές φορές θα συναντήσουμε τις λέξεις πού και πώς να έχουν 
τόνο, ενώ στο τέλος δεν υπάρχει ερωτηματικό. Πώς γίνεται αυτό;



Αυτό συμβαίνει γιατί σε μία πρόταση μπορεί να ρωτάμε χωρίς να
υπάρχει ερωτηματικό.

   Π.χ. Δε μας είπε πώς τον λένε
Τόνισε σωστά τις παρακάτω προτάσεις.

- Που μένεις;
- Δεν κατάλαβα που κρύφτηκες. 
- Αυτό που κρατάς είναι δικό μου. 
- Που είναι ο παππούς;
- Απορώ πως κατάφερες να έρθεις με τόση βροχή.
- Που και που συναντιόμαστε στην αυλή του σχολείου.
- Από όλα αυτά που είπες, δε θυμάμαι τίποτα.
- Φύγαμε πως και πως όταν άρχισε να βρέχει.
Ποτέ ήρθατε
Τόνισε το η, όπου χρειάζεται, στις παρακάτω προτάσεις.

- Ήρθες μόνος σου η σε έφερε ο μπαμπάς σου;
- Πού είναι η Άννα και η Μαρία;
- Τι σου αρέσει περισσότερο, η θάλασσα η το βουνό;
- Θα βγούμε διάλειμμα η θα μείνεις στην τάξη;
- Να σβήσω τον πίνακα η δεν τελείωσες ακόμη;
Βάλε τόνο στις παρακάτω λέξεις.
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